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  مجلس شورای اسلامی دیروز میزبان وزیر نیرو و نفت برای توضیح درباره خاموشی 
ها در کشور و تامین سوخت زمستانی نیروگاه ها بود. در جلسه علنی مجلس، وزیر 
نیرو از توقف خاموشی ها در کشور خبر داد و وزیر نفت و انرژی از افزایش تولید گاز و 
فرآورده های گازی و صادرات بیش از 130 میلیون لیتر گازوئیل .در این زمینه کمیسیون 
، افزایش مصرف سوخت مایع و کاهش  انرژی مجلس با ارائه گزارشی عدم تأمین گاز

ذخایر استراتژیک سوخت مایع را دلیل قطعی برق در فصل زمستان اعلام کرد.

گزارش کمیسیون انرژی از دلایل قطعی برق در فصل سرد
احمد مرادی، رئیس کمیته برق کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی گفت: 
براساس بررسی های کمیسیون انرژی، عدم تأمین گاز مورد نیاز برای تأمین سوخت 
نیروگاه ها در ۸ ماهه نخست سال جاری و به تبع آن افزایش مصرف سوخت مایع و 
کاهش ذخایر استراتژیک سوخت مایع نیروگاهی به ویژه گازوئیل از جمله دلایل 

اصلی کمبود احتمالی برق در زمستان پیش روست.
وی گفت: کاهش ذخایر استراتژیک سوخت مایع نیروگاهی به ویژه گازوئیل، 
ح های افزایش راندمان  پایین بودن راندمان نیروگاه های حرارتی و عدم اجرای طر
نیروگاهی جهت کاهش مصرف سوخت نیروگاه های حرارتی کشور، عدم هماهنگی 
وزارتخانه های نفت و نیرو در اجرای ماده )۲( قانون مانع زدایی از توسعه صنعت برق 
برای پیش بینی و مدیریت صحیح ذخایر سوخت مایع نیروگاهی و در نتیجه کمبود 
ذخایر سوخت مایع در شروع فصل سرما از جمله دلایل خاموشی ها در کشور است. 
مرادی تصریح کرد: همچنین اتکای بیش از حد سبد تولید برق کشور به سوخت گاز 
طبیعی و عدم توجه کافی دولت های گذشته به متنوع سازی سبد تولید برق و حمایت 
از سرمایه گذاری در توسعه تجدیدپذیرها ، کم توجهی به مدیریت مصرف انرژی در 
ح های  کشور از جمله تعلل در راه اندازی و رونق بازار بهینه سازی انرژی و اجرای طر

بهینه سازی انرژی از دیگر دلایل کمبود احتمالی برق در زمستان پیش رو هستند.

وزیر نیرو از توقف خاموشی ها خبر داد
وزیر نیرو در جلسه علنی مجلس از توقف خاموشی ها در کشور خبر داد و گفت: 
در چند روز اخیر خوشبختانه وضعیت تامین برق خوب بوده و ما توانستیم سوخت 

کافی دریافت کنیم و خاموشی هم در حال حاضر اعمال نمی شود.
عباس علی آبادی، افزود:علی رغم اینکه از سال ۵۷ تاکنون رشد جمعیت جهان 
مشابه کشور ما بوده است اما رشد مصرف برق در جهان 3.۴ برابر و در ایران رشد 
تولید و مصرف برق ۲3 برابر شده است. همچنین میانگین رشد مصرف پیک سالانه 
که طی 10 سال گذشته حدود ۴.۷ درصد بوده است در سال جاری با افزایش ۶۵00 

مگاوات به ۸.۷ درصد یعنی حدود دو برابر رسیده است.
وی ادامه داد: از طرف دیگر روند افزایش ظرفیت نیروگاه ها در دهه گذشته به ویژه 
در سال های اخیر متناسب با رشد مصرف نبوده است. به طوری که در پیک مصرف 

سال جاری این کمبود تا مرز ۲0 هزار مگاوات ناترازی هم رسیده است.
علی آبادی  با اشاره به اجرای 1۴ پروژه برای تامین ناترازی برق در کشور گفت:  انجام به 
موقع تعمیرات نیروگاهی، تکمیل نیروگاه های ناتمام، نصب یک میلیون و پانصد هزار 
کنتور هوشمند قبل از پیک سال آینده، مدیریت های شبکه و حبس تولید برق نیز به 
میزان هزار مگاوات، شناسایی مصرف کنندگان غیر مجاز به ویژه رمز ارزها و افزایش 
ظرفیت 10 هزار مگاواتی برای پیک سال آینده از مهم ترین اقدامات این وزارتخانه به 

شمار می رود.
علی آبادی با اشاره به تامین سوخت نیروگاه ها اظهار داشت: رشد مصرف گاز 
کاهش  همچنین  شد.  زمستان  در  گاز  کمبود  موجب  اخیر  سال های  در  خانگی 
سوخت گاز تحویلی به نیروگاه ها از ابتدای سال جاری و ضرورت استفاده از ذخایر 
مخازن گازوئیل به عنوان سوخت جانشین به منظور جبران آن، منجر به کاهش 
از  کاهش بیشتر، عملا نمی توان  از  برای جلوگیری  بنابراین  مخازن سوخت شد. 
ظرفیت نیروگاه موجود استفاده کرد و به ناچار، محدودیت های برنامه ریزی شده طی 

چند روز برای مشترکان اعمال  شد.

تولید گاز ایران افزایش یافت
در ادامه این جلسه، وزیر نفت گفت: تولید گاز ۲۵ میلیون متر مکعب و فرآورده 
گزارش  درباره  نژاد  پاک   محسن  است.  یافته  افزایش  لیتر  میلیون   ۵ اصلی  های 
کمیسیون انرژی مجلس درخصوص قطعی برق در فصل سرد و تأمین سوخت 
نیروگاه های حرارتی کشور اظهار داشت: افزایش تولید گاز خام به طور متوسط بیش 
از ۲۵ میلیون متر مکعب، تولید فراورده های اصلی که شامل نفت کوره و نفت گاز 
در پالایشگاه ها می شود با افزایش خوراک تحویلی به پالایشگاه ها و اصلاح شرایط 
فرآیندی، افزایش ظرفیت ناوگان حمل سوخت، برنامه ریزی برای سوآپ گاز و واردات 
نفت گاز، کوتاه کردن زمان تعمیرات نیروگاه ها و افزایش تولید برخی از چاه ها از مهم 
ترین اقدامات این وزارتخانه برای جبران ناترازی و تامین سوخت نیروگاه ها به شمار 

می رود.
وزیر نفت افزود: در مواقعی که مصرف گاز خانگی به دلیل برودت هوا افزایش پیدا 
می کند، گاز کمتری برای سایر بخش ها در دسترس قرار می گیرد و مؤلفه های سبد 
سوخت نیروگاهی به گونه ای تنظیم می شوند که سوخت مایع بیشتری مصرف شود. 
به همین دلیل نیز باید ذخایر نفت گاز و نفت کوره همواره در سطح پایدار و متناسب 
با میزان مصرف قرار داشته باشد تا بتوانیم در این گونه موارد از این ذخایر استفاده 

کنیم.
 وی با بیان اینکه از ابتدای سال 1۴03 سطح این ذخایر در وضعیت مطلوبی نبوده و 
حدود ۲۹0 میلیون لیتر بوده که عددی بسیار پایین برای ورود به سال 1۴03 بوده است، 
گفت: خوشبختانه هم اکنون سطح ذخایر نفت کوره در وضعیت مناسبی قرار دارد. 
وزیر نفت همچنین از صادرات 130 میلیون لیتر گازوئیل خبر داد. پاک نژاد با بیان اینکه 
از روز 10 مرداد تاکنون نیروگاه ها به صورت متوسط ۲۲ میلیون لیتر نفت گاز مصرف 
 باعث کاهش ذخایر نفت گاز نیروگاهی شده است. 

ً
کردند که این موضوع متناسبا

وزیر نفت تاکید کرد: در نظر گرفتن همه موارد در 31 مرداد ماه سال جاری موجودی 
نفت و گاز نیروگاهی چیزی حدود یک میلیارد و ۸00 میلیون لیتر بوده است که در 
مقایسه با 3 میلیارد لیتری که شرایط پایدار ذخایر نفت گاز اصل و همچنین نسبت به 

سال گذشته ۴3 درصد کمتر بوده است.

قالیباف: ۱۵ هزار مگاوات ناترازی انرژی در تابستان امسال داشتیم
رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: در تابستان امسال بیش از 1۵ هزار مگاوات 
ناترازی در مصرف انرژی داشتیم و در مقابل 1.۵ درصد صنایع ما در تولید و رشد 
اقتصادی افت کرده است که این به معنای خسارت به تولیدکننده و دولت است. 
محمدباقر قالیباف اظهار داشت: دو وزارتخانه نفت و نیرو به نمایندگی از دولت و 
مجلس وظیفه انجام دو کار تامین پایدار انرژی کشور برای استفاده مردم و ایجاد ارزش 

افزوده، تضمین رشد اقتصادی و بالا بردن جی دی پی کشور را دارند.
 رییس مجلس شورای اسلامی گفت: در حوزه گاز در زمستان 1۴0۲ ، ۲۵0 میلیون متر 
مکعب ناترازی انرژی پیدا کردیم آن هم در شرایطی که صنعت را تعطیل کرده و افت 
فشار داشتیم. قالیباف با اشاره به خسارت های وارد شده در عرصه بین المللی گفت: 
یک روز در مواجهه با تهدیدات دشمنان می گفتیم نفت  را به روی شما می بندیم و اهرم 
تهدید ما بود اما امروز کدام نفت را می بندیم و کدام بازار را داریم؟ اگر هم تحریم نباشیم، 
وضعیت تولیدمان معلوم است. آیا این خسارت نیست و نباید توجه کنیم؟ آیا در این 

رابطه دولت ها و مجلس مسئول نیستند؟
وی افزود: آقای وزیر به این موضوع اشاره داشت که حتی اگر تولید هم داشته 
باشیم معضل ما حمل و نقل است لذا موضوعات ما پیچیده تر از آن است که در این 

باره بحث کنیم که مازوت سوزانده شود و یا نشود؟
قالیباف بیان کرد: این  وضعیت عمق ناترازی و مشکلات را نشان می دهد؛ این 

چالش در عرصه بین المللی و در عرصه داخلی روشن است.

آمار قاچاق روزانه فرآورده های نفتی
وی افزود: روزانه بین ۲۵ تا 30 میلیون لیتر فرآورده از کشور قاچاق می شود؛ تردید 
نکنید این قاچاق سازماندهی شده است و مراکز تولید و مصرف کننده های اصلی 
اولین تهیه کننده های این قاچاق هستند. قالیباف با اشاره به قانون رفع موانع تولید 
مصوب مجلس یازدهم گفت: طبق بند ح تبصره ۷ قانون بودجه 1۴03 وزارت نیرو 
خ خرید مصرف کننده های صنایع بزرگ را در اول سال اعلام کنند  مکلف بوده تعیین نر
که پارسال دی و یا بهمن گفتند که محل درآمد رقم ۴0 همتی است. وی افزود: پارسال 
این ۴0 هزار میلیارد تومان دچار مشکل شده و امسال هم شهریور و مهر ابلاغ کردند؛ 
بعد از تصویب این قانون وزیر سابق نیرو گفت که تصویب این قانون باعث نجات 

نیرو شده اما وضعیت اجرا را همه می بینند. 
درصد   ۲۵ باید  قانون  این  طبق  کرد:  اضافه  اسلامی  شورای  مجلس  رییس 
بابت مطالبات  برای خرید تضمینی برق های تجدید پذیر و ۲0 درصد  این رقم  از 
تولیدکنندگان صنعت برق به بخش خصوصی داده شود؛ برق را از بخش خصوصی 
خریداری می کنیم اما پولش را نمی دهیم و تبدیل به مشتری بد حساب می شویم. 
بعد در بودجه سال آینده پیش بینی انتشار ۶0 همت اوراق برای تسویه دیون وزارت 

نیرو شده است.

نکته پایانی
در پایان باید اشاره کنیم که ارزش 30 میلیون لیتر فرآورده های نفتی بر اساس آخرین 
گزارش آژانس بین المللی انرژی در سال ۲0۲۲ ایران با پرداخت سالانه 1۲۷ میلیارد دلار 
در صدر پرداخت کنندگان یارانه انرژی جهان قرار دارد. مصرف روزانه فرآورده های نفتی 
نیز در کشور ما ۲0۵ میلیون لیتر است. بر این اساس، ارزش 30 میلیون لیتر قاچاق 

فرآورده نفتی چیزی حدود 1۸ میلیارد دلار محاسبه می شود.

قالیباف: باید اصلاح قانون مطبوعات را دنبال کنیم
رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به شرایط منطقه و 
مسائل امنیت ملی گفت: در قانون مطبوعات اشکالاتی 
محمدباقر  کنیم.  دنبال  را  آن  اصلاح  باید  که  دارد  وجود 
مدیران  از  جمعی  با  صمیمانه  نشست  در  قالیباف 
، اظهار داشت: رسانه ها در بحث مالیات  رسانه های کشور
موضوعاتی دارند که درست است و من درباره این موضوع، 
قول دادم که پیگیر باشم. وی با اشاره به شرایط منطقه و مسائل امنیت ملی گفت: 
اینها همه مهم هستند اما هیچ کدام از این ها نباید مانع از این شود که توجه ما از 
مردم و مشکلات مردم برداشته شود. وی گفت: من خودم به عنوان یک خدمتگزار و 
، کمتر  مدیر می خواهم بگویم که نقش رسانه ها در حل چالش های مشکلات کشور
از مدیران و نمایندگان و... نیست و اگر بیشتر نباشد کمتر نیست، اما به نظرم برای 

چه مدیران، چه نمایندگان و چه رسانه ها شرط اول اعتمادسازی برای مردم است.

وزیر فرهنگ تشریح کرد 

سه راهبرد اساسی برای ارتقای فرهنگ عمومی از نگاه 
رهبر معظم انقلاب

شورای  جلسه  جلسه  در  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  وزیر 
فرهنگ عمومی کشور گفت: در ابتدا به یکی از بیانات رهبر 
معظم انقلاب درباره فرهنگ عمومی که موجب شفاف تر 
شدن جهت گیری ها می شود اشاره می کنم. ایشان در یکی 
از سخنانشان فرمودند: »دولت و مسئولان موظفند که 
توجه کنند به جریان عمومی فرهنگ جامعه؛ ببینند کجا 
داریم می رویم، چه دارد اتفاق می افتد، چه چیزی در انتظار ما است؛ اگر چنانچه 

مزاحماتی وجود دارد، آن ها را برطرف کنند.«
وی افزود: رهبر انقلاب در این بیان به سه مسأله به عنوان راهبرد اشاره می کنند؛ 
خ دادن است، ۲. چه امری در انتظار  1. چه چیزی در حوزه فرهنگ عمومی در حال ر
ماست، کجا می رویم، چه مزاحماتی در فرهنگ عمومی وجود دارد و 3. چطور می شود 

از آن عبور و به سمت فرهنگ عمومی مطلوب حرکت کرد.
صالحی از این سه راهبرد به عنوان سه موضوع اصلی شورای فرهنگ عمومی کشور 
یاد کرد و درباره ظرفیت های این شورا گفت: روشن است شورای فرهنگ عمومی 
ظرفیت های قابل توجهی دارد؛ ظرفیت اول که در این شورا وجود دارد، استقرار بخش 
قابل توجهی از نهادهای موثر عرصه فرهنگ عمومی در این شوراست. اگر بتوانیم 
این نهادها را فعال تر کرده و بین آن ها هم افزایی کنیم، تاثیرگذاری قابل توجهی در 
تحقق اهداف ایجاد می شود؛ زیرا بخش های عمده دستگاه های موثر حاکمیتی، 
دولتی و عمومی در عرصه فرهنگ عمومی، در شوراهای فرهنگ عمومی مرکزی و 

استانی عضو هستند و همین امرو نیز ظرفیت قابل توجهی را ایجاد می کند.

وزیر ارتباطات در نشست اتاق ایران:

 در حوزه تعرفه ها باید به وضعیت معیشت مردم 
توجه شود

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: نباید هزینه حوزه 
فناوری اطلاعات بیش از ۲ درصد هزینه سبد خانوار باشد؛ در 
حوزه تعرفه ها باید به وضعیت معیشت مردم هم توجه 
شود. وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در نشست صبحانه 
کاری با فعالان اقتصادی با بیان اینکه امروز اقتصاد جدا از 
فناوری، معنایی پیدا نمی کند، گفت: یکی از موضوعات مهم 
، بهره وری است و در همه حوزه ها این مسئله اهمیت دارد. در این رابطه  امروز کشور
باید اذعان کرد که اتکا به بحث های اقتصاد دیجیتال با مشارکت بخش خصوصی 
موجب ارتقای بهره وری می شود. ستار هاشمی افزود: یکی از مهم ترین دلایل توجه به 
بخش خصوصی نیروی انسانی فعال در این بخش است که توانمند و علاقه مند به 
که  کردیم  اعلام  بنابراین  کرد:  تصریح  ارتباطات  وزیر  هستند.  خود،  کاری  حوزه 
شرکت های بخش خصوصی را برای دسترسی به اهداف خود مورد توجه قرار داده ایم و 
سعی داریم تعاملات خود را با بخش خصوصی تقویت کنیم. وی اظهار کرد: بنای ما در 
دولت چهاردهم، استفاده ویژه از کارگروه ویژه اقتصاد دیجیتال است. اگر این کارگروه 

در مسیر درستی هدایت شود، برکات ویژه ای برای کشور خواهد داشت

 اجرای بازی جنگ در سومین روز رزمایش مشترک
 ایران و آذربایجان

سومین روز رزمایش مشترک زمینی ارس 1۴03 با اجرای جلسه بازی جنگ و پاسگاه 
فرماندهی با حضور فرماندهان عالی رتبه نظامی و نیروهای عمل کننده دو کشور، 
در منطقه عمومی شهرستان مرزی اصلاندوز آغاز شد. سردار ولی معدنی معاون 
عملیات نیروی زمینی سپاه و ارشد نظامی جمهوری اسلامی ایران در این رزمایش 
با بیان اینکه با اجرای پاسگاه فرماندهی و بازی جنگ، می توان یک رزمایش موفق 
کاملا  مولفه  یک  مسلح  نیروی های  سطح  در  جنگ  بازی  اصولا  گفت:  کرد،  اجرا 
شناخته شده ای است و اجرای آن برای رسیدن به فهم مشترک و منطقی، مطابق 
با توانمندی های نیروی های مسلح لازم است. فرماندهان گردان های عمل کننده 
نیروهای ویژه دو کشور به تشریح مراحل اجرای رزمایش در حضور سرتیپ پاسدار 
معدنی معاون عملیات نیروی زمینی سپاه و سرتیپ وقار علی وردی اف رئیس اداره 
عملیات وزارت دفاع جمهوری آذربایجان به عنوان رییس هیئت نظامی جمهوری 

آذربایجان پرداختند.

 القاصی: حکم پرونده چای دبش تا پایان ماه صادر می شود
علی القاصی رییس دادگستری کل استان تهران درباره پرونده چای دبش گفت: 
رسیدگی به این پرونده در شعبه اول دادگاه انقلاب اسلامی ویژه رسیدگی به جرایم 
اخلال گران کلان و عمده در نظام اقتصادی در حال برگزاری است. جلسه بعدی دادگاه 
امروز برگزار می شود. وی افزود: هیات حاکمه دادگاه، طوری برنامه ریزی کردند که 
جلسات دادگاه به صورت مستمر تا پایان ختم دادرسی ادامه داشته باشد. القاصی 
تاکید کرد: پیش بینی دادگاه این است که بتوانند تا پایان همین ماه حکم پرونده 
صادر شود. حکم مقتضی که صادر شد از آنجا که قطعی است به اطلاع مردم  می رسد. 
وی یادآور شد: به موازات برگزاری دادگاه، حدود 1۵ هزار تن چای دبش به ارزش حدود 
1۲00 میلیارد تومان به فروش رسیده و حدود 10 هزار تن نیز در حال فروش است. وی 

گفت: جلسات دادگاه چای دبش علنی است و نتایج آن اعلام می شود. 

  قالیباف در جلسه علنی مجلس با حضور وزرای نفت و نیرو: روزانه ۲۵ تا 3۰ میلیون لیتر فرآورده 
نفتی از کشور قاچاق می شود که قطعا سازماندهی شده است

یارانه 18 میلیارد دلاری ایران به همسایگان
   وزیر نیرو: برنامه خاموشــی ها در کشور متوقف شــد/ وزیر نفت: تولید گاز ایران ۲۵ میلیون متر مکعب افزایش یافت/ 

رئیس مجلس: ۱۵ هزار مگاوات ناترازی انرژی در تابســتان داشتیم

مجلس

دولت

اقتدار ملی

قضایی

مدیرمسئولسردبیرورودبهتصحیحشروعصفحهآرایی

خروجازتصحیحاتمامصفحهآرایی

رئیس مجلس شورای 
اسلامی : روزانه بین 

۲۵ تا ۳۰ میلیون لیتر 
فرآورده از کشور قاچاق 

می شود؛ تردید نکنید 
این قاچاق سازماندهی 

شده است و مراکز تولید 
و مصرف کننده های اصلی 
اولین تهیه کننده های این 

قاچاق هستند.

وزیر نیرو   از توقف 
خاموشی ها در کشور خبر 

داد و گفت: در چند روز 
اخیر خوشبختانه وضعیت 

تامین برق خوب بوده و ما 
توانستیم سوخت کافی 

دریافت کنیم و خاموشی 
 هم در حال حاضر
 اعمال نمی شود.


